
گروهي از محقق�ان ش�ركت هاي دانش بنيان، 
دس�تگاهي براي س�نجش ميزان آلاينده هاي 
شهري ارائه كردند كه جايگزين بسيار كارآمدي 
براي ايس�تگاه هاي س�نجش آلودگي ش�هري 
است كه بس�يار گرانقيمت هس�تند و واردات 
تجهيزات و نگهداري ش�ان، هزينه هاي بسيار 
هنگفتي در پي دارد. با اس�تفاده از اين اختراع 
بجاي ايستگاه هاي ش�هري مي توان به شكلي 
كارآمدت�ر، ارزان ت�ر، چابك ت�ر و مطاب�ق ب�ا 
استانداردهاي روز جهاني، آلودگي هوا و ذرات 
معلق را سنجيد و جالب اينكه ريشه يابي كرد. 
طبق برنامه ششم توس��عه همه كارخانه ها بايد به 
دستگاه كنترل و س��نجش آنلاين مجهز شوند تا 
با وصل شدن به اداره محيط زيس��ت ميزان ذرات 
خروجي از آنها به صورت روزانه و ساعتي بررسي و 
اعلام شود. برنامه ششم، سال آينده در حالي به پايان 
مي رسد كه انبوهي از كارخانه ها از نصب سنجشگر 

مخصوصاً به دلايل مالي ناتوان مانده اند. 
پژوهش��گران دانش بنيان ايراني دستگاهي براي 
سنجش ميزان آلاينده هاي كارخانه ها ارائه كردند 
كه به گفته آنها اين دس��تگاه قادر است به صورت 
لحظه اي و با دقت بالا ميزان آلاينده هاي توليدي 

را اعلام كند. 
 قانون�ي ك�ه 3 س�ال اس�ت روي زمي�ن 

مانده است
در حال حاضر 90 درصد كارخانه هاي كشور به فيلتر 
مجهز هستند و كارفرما و مالك هر كارخانه موظف 
به نصب دستگاه سنجش آلودگي آنلاين هم هست. 
اين سيستم هاي سنجشگر تاكنون در بسياري از 

كارخانه هاي كشور راه اندازي نشده است. 
با توجه به الزام قانوني در اين راستا از سال 96، اجراي 
طرح ضرورت نصب دستگاه سنجش آلودگي آنلاين 
در كارخانه ها آغاز ش��د. در نتيج��ه كارخانه هايي 
كه آلايندگي دارند در اس��تان هاي مختلف كشور 
شناسايي و به آنها اطلاع رساني مي شود تا نسبت به 
نصب دستگاه سنجش آنلاين آلودگي اقدام كنند. 
با اختراع اين دانش بنيان حالا كارخانه ها نيز از شر 

فيلترهاي گرانقيمت خلاص مي شوند. 
سامانه پايش آلودگي اداره حفاظت محيط زيست 
شهرستان ها به سامانه پايش اس��تاني و كشوري 
متصل بوده و ميزان ذرات معلق در هوا روزانه ثبت 

مي شود،اما اين آمار ناقص و غير پيوسته است. 
يكي از مهم ترين مسائل در سنجش آلاينده ها در 
سطح كلانشهرها، جانمايي ايستگاه هاي سنجش 
آلودگي است. هر نوع تحليل علمي در زمينه آلودگي 
هوا و تصميم گيري در مورد كاه��ش و كنترل آن 
به داده هاي آلودگ��ي ني��از دارد . به همين منظور 
ايستگاه هاي سنجش آلاينده ها بايد در مكان هايي 
قرار گيرند كه نمايش درستي از وضعيت آلودگي را 

نشان دهند، بنابراين موقعيت مكاني ايستگاه ها از 
حساسيت بالايي برخوردار است. 

از سوي ديگر ايستگاه هاي سنجش آلودگي شهري 
بس��يار گران قيمت هس��تند و واردات تجهيزات 
و نگهداري ش��ان، هزينه هاي بس��يار هنگفتي در 
پي دارد. اين هزينه ه��ا در دوران تحريم ها جهش 
چشمگيري هم داشته است كه براي شهرداري هاي 
كلانشهرها بس��يار گران تمام مي ش��ود. اكنون با 
اختراع جديد محققان كشور ديگر نيازي به صرف 

چنين هزينه هاي كلاني نيست. 
 توليد بومي گازس�نج و غبارسنج بهتر از 

نمونه خارجي
عليرضا نورپور، مديرعامل اين شركت دانش بنيان 
نخستين دستاورد دانش بنيان شركت متبوعش را 
دستگاه غبارسنج دودكش براي اندازه گيري و كمك 
به ارائه راهكارهاي كاه��ش آلايندگي كارخانه ها 
عنوان كرد و گفت: »ميزان آلايندگي كارخانه ها بايد 
به صورت دوره اي پايش  شود كه دستگاه گازسنج 

دودكش قابل حمل اين ش��ركت مي تواند غلظت 
گازهاي آلاينده خروجي از اين دودكش ها را با دقتي 
بالا بسنجد. اين ميزان با تحليل ها و مطالعات بعدي، 
به اصلاح منش��أ توليد آلاينده و در نهايت كاهش 

آلودگي هوا منجر مي شود.«
وي سنجش ميزان آلاينده ها را به صورت لحظه اي 
و با دقتي بالا از مزاياي اين دستگاه دانست و خاطر 
نش��ان كرد: »علاوه ب��ر توليد بومي دس��تگاه هاي 
گازس��نج و غبارس��نج محيط��ي ك��ه مؤلفه هاي 
زيس��ت محيطي را س��نجش و تحليل مي كنند، 
توانستيم دس��تگاه س��نجش ميزان آلاينده هاي 
شهري را كه به دو روش آنلاين و ثقلي اين سنجش 
را انجام مي دهد، در كشور توليد كنيم. از اين تجهيز 
دانش بنيان براي سنجش آلايندگي شهري، بررسي 
تأثير آن روي محيط زيست و موجودات زنده استفاده 
مي شود و در شكل هاي قابل حمل و ايستگاهي با 
هزينه اي بس��يار پايين تر از نمونه خارجي به بازار 

عرضه شده است. «

نورپور با اشاره به توليد ايستگاه هاي شهري سنجش 
آلودگي هوا گفت: »اين دس��تگاه جايگزين بسيار 
كارآمدي براي ايس��تگاه هاي ش��هري اس��ت كه 
بس��يار گران قيمت هس��تند و واردات تجهيزات و 
نگهداري شان، هزينه هاي بس��يار هنگفتي در پي 
دارد. با اي��ن تجهيز مي توان به ش��كلي كارآمدتر، 
ارزان تر، چابك ت��ر و مطابق با اس��تانداردهاي روز 

جهاني، آلودگي هوا و ذرات معلق را سنجيد.«
مديرعامل اين شركت از به روزرساني و توليد بومي 
محصولاتي مانند تصفيه هواي خانگي و صنعتي با 
استفاده از فناوري هاي پيشرفته چون فيلترهاي نانو 
در اين شركت خبر داد و يادآور شد: »در حوزه كاهش 
آلاينده هاي شهري، دستگاه فيلتراسيون هودهاي 
صنعتي را عرضه كرديم. اين دستگاه آلاينده هاي 
خروجي را با كارايي بالاي 90 درصد جذب مي كند 
و به ش��كلي كارآمد مي تواند باعث كاهش آلودگي 

هواي ناشي از صنايع و كارخانه ها شود.«
 عم�ر مفي�د ايس�تگاه هاي س�نجش 

سرآمده است
در حال حاضر ۲۱6 ايستگاه سنجش آلودگي هوا 
در شهرهاي مختلف كشور فعال است كه با توجه به 
گستردگي آلودگي هوا، كافي نيست. به همين دليل 
دفتر پايش فراگير سازمان حفاظت محيط زيست 
اعلام كرده كه با همكاري صنايع امكان اضافه كردن 
۲00 ايستگاه ديگر وجود دارد. سنجشگر آلاينده اي 
كه محققان دانش بنيان اختراع كرده اند با هزينه اي 
حدود يك چهارم نه تنها كار سنجش آلودگي را انجام 

مي دهد بلكه منشأ آلودگي را هم تعيين مي كند. 
با توجه به اهميت موضوع هوا و تأثير آن بر سلامت 
انسان ها حدود سال ۱۳۷۵ دفتر امور آزمايشگاه ها 
در سازمان حفاظت محيط زيس��ت ايجاد شد كه 
اكنون به عنوان دفتر پايش فراگير سازمان حفاظت 
محيط زيست تغيير نام داد. امروزه اين دفتر به طور 
روزانه وضعيت هوا در ش��هرهاي بزرگ، صنعتي، 

پرجمعيت و كلانشهرها را پايش مي كند. 
دفتر پايش فراگير سازمان محيط زيست سنجش 
آلودگي هواي كشور را برعهده دارد كه بنا به گفته 
هليا كعبي، مديركل دفتر پايش فراگير س��ازمان 
حفاظت محيط زيست عمر مفيد بس��ياري از اين 
ايستگاه ها تمام شده ضمن اينكه امكان اضافه شدن 
۲00 ايستگاه جديد س��نجش هوا توسط صنايع 

بزرگ و مناطق آزاد اقتصادي نيز وجود دارد. 
بيش��ترين تعداد ايستگاه ها س��نجش آلودگي در 
تهران، خوزستان و آذربايجان شرقي است. با وجود 
آنكه برنامه هايي براي افزايش ايستگاه ها و تجهيزات 
وجود دارد، اما در عمل همان ۲۱6 ايس��تگاه باقي 
مانده اند و اين در حالي است كه عمر مفيد بسياري از 
اين ايستگاه ها سرآمده و مي توان از دستاورد جديد 

محققان استفاده كرد. 
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آغاز واکسیناسیون ایرانی ها  علیه کرونا قبل از نوروز
يك خانواده با سفر اروپا، كروناي انگليسي را به ايران آوردند

حذف ايستگاه هاي لوكس سنجش آلودگي با يك اختراع كاملًا ايراني
از محصول جديد دانش بنيان ايراني براي سنجش آلايندگي شهري، بررسي تأثير آن روي محيط زيست و موجودات زنده

 استفاده مي شود كه با كيفيت تر و ارزان تر از نمونه خارجي است

در حالي كه بنا بود 

زهرا چيذري 
ب�راي ممانع�ت از   گزارش  2

كرون�اي  ورود 
جهش يافته انگليس�ي به كش�ور، پروازهاي 
ايران به انگليس لغو شود، اما شناسايي چهار 
م�ورد ديگر ابت�ا به كرون�اي انگليس�ي در 
خانواده اي كه به اروپا سفر داشته اند، نشان داد 
ان�گار مرزهاي كش�ور چندان ج�دي كنترل 
نمي ش�وند. حالا و با عنايت به اينكه ويروس 
كروناي جهش يافته نسبت به نوع قديمي تر آن 
ت�ا 70 درص�د س�رايت پذيري بيش�تر دارد، 
نگراني ه�ا از پيك جديد بيم�اري در بهمن و 
اس�فند ماه جدي تر از قبل مطرح مي شود. به 
خصوص اينكه كاه�ش آمار ابتا، بس�تري و 
فوتي ها رفته رفته مردم و مسئولان را دوباره 
وارد فاز عادي انگاري كرده و با بازگشايي مجدد 
مشاغل و شلوغي ناوگان حمل و نقل عمومي، 
پيك زمس�تانه كرون�ا دور از تصور نيس�ت. 
طي ۲4 س��اعت منتهي به روز يك ش��نبه ۵ هزار 
و 96۸ بيم��ار جديد مبتلا به كوويد۱9 در كش��ور 
شناسايي ش��د كه 4۱۷ نفر از آنها بستري شدند. 
مجموع بيماران كوويد۱9 در كشور به يك ميليون 
و ۲۸6 ه��زار و 406 نف��ر رس��يد. در همين زمان، 
۷۱ بيمار كووي��د۱9 جان خود را از دس��ت دادند 
و مجموع جانباختگان اين بيماري ب��ه ۵6 هزار و 

۱۷۱ نفر رسيد. 
تا كنون يك ميليون و ۷4 هزار و ۸۸۷ نفر از بيماران 
بهبود يافته يا از بيمارس��تان ها ترخيص شده اند.   
4هزارو664 نفر از بيماران مبت��لا به كوويد۱9 در 
وضعيت ش��ديد اين بيماري تح��ت مراقبت قرار 
دارند.  تاكنون ۸ ميليون و ۱۵۳ هزار و ۲64 آزمايش 

تشخيص كوويد۱9 در كشور انجام شده است. 
در حال حاضر و بر اساس آخرين تحليل ها، هفت 
شهرستان ساري، آمل، فريدونكنار، قائمشهر و نكا 
در استان مازندران و بندرگز و كردكوي در استان 
گلستان در وضعيت قرمز قرار دارند. همچنين ۳0 
شهرس��تان در وضعيت نارنجي، ۲۱9 شهرستان 
در وضعيت زرد و ۱9۲ شهرستان در وضعيت آبي 

قرار دارند. 
   تأييد 4 مورد ابتاي جديد 

حالا در كنار ساير چالش هاي ويروس كرونا بايد 

نگران گسترش شوع ويروس كروناي انگليسي به 
كشور هم باشيم؛ چراكه چهار مورد ابتلاي جديد 
به اين ويروس از سوي وزير بهداشت تأييد شد. 

س��عيد نمكي، وزير بهداشت با اش��اره به ابتلاي 
چهار نف��ر به وي��روس كرون��اي انگليس��ي در 
كش��ور گفت:»چهار م��ورد جدي��د از ويروس 
موتاسيون يافته و جهش يافته انگليسي يا اروپايي 

در كشور تأييد شده است.«
وي افزود:» بع��د از موردي كه قب��لًا از ويروس 
جهش يافته كرونا اعلام كردم، در رديابي هايي 
كه براي وي��روس جديد انج��ام مي دهيم، يك 
خانواده ايراني كه مس��افرتي به اروپا داشتند و 
به كشور بازگشتند، علامت پيدا كردند. گرچه 
مسافران با PCR منفي وارد كشور مي شوند، اما 
با سامانه اي مرتب رصد مي كنيم و اين افراد در 
خانه ه��ا قرنطينه مي مانند و به محض ش��روع 
علائم نمونه گيري مي كني��م.« به گفته نمكي 
يكي از هموطنان كه با خانواده به خارج از كشور 
سفر كرده بودند، علامت پيدا كرد. وي در خانه 
قرنطينه بود. پنج شنبه گذشته تست هاي لازم را 
گرفته و بررسي هاي مجدد انجام شد. در نهايت 
مشخص شد اين چهار مورد هم در آزمايشگاه 
ريفرانس ما از ن��وع ويروس موتاس��يون يافته 

انگليسي است. 

   تأكيد وزير بهداش�ت بر تش�ديد كنترل 
مبادي ورودي 

حالا وزير بهداش��ت در نامه اي خط��اب به عليرضا 
رئيسي، معاون بهداش��ت وزارت بهداشت، رؤساي 
دانشگاه هاي علوم پزشكي را مكلف به كنترل مبادي 

ورودي كشور كرده است. 
در اين نامه آمده است: با توجه به گسترش ويروس 
جهش يافته در اكثر كش��ورهاي اروپايي، ضروري 
است كليه مس��افريني كه از مقصد اروپا به صورت 
مستقيم يا غيرمستقيم از مرزهاي هوايي، زميني و 
دريايي وارد كشور مي شوند، علاوه بر تست مجدد 
در مبادي ورودي ب��ه مدت مناس��ب و منطبق با 
پروتكل هاي مربوطه در محل س��كونت به صورت 

قرنطينه به سر برند. 
نمكي كاركنان نظام سلامت را مكلف كرده است، 
همه روزه در مورد سلامتي و رديابي علائم بيماري 
به طريق مقتضي پيگي��ري نماين��د و در صورت 
مثبت شدن تست فرد مذكور يا بروز علائم در وي، 
افراد مستقيم مرتبط از جمله خانواده و همچنين 
افراد غيرمس��تقيم مرتبط مانند رانندگاني كه در 
اياب و ذهاب آنان نقش داش��تند، از لحاظ تست و 

ساير موارد مورد بررسي قرار گيرند. 
وي همچنين در خصوص ورود مسافرين غيراروپايي 
تأكيد كرده است: ضروري است سطح بررسي ها و 

مراقبت هاي لازمه را افزايش داده و با پروتكل هاي 
س��ختگيرانه تر امكان هرگونه مغفول ماندن موارد 

مبتلا مرتفع گردد. 
   نگران پيك مجدد كرونا در بهمن و اسفند 

عليرضا رئيسي، سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا 
هم تأكيد كرد:» به شدت نگران پيك مجدد در اواخر 
بهمن و اوايل اس��فندماه هستيم، زيرا بازگشايي ها 
صورت گرفته و هوا سردتر شده است و ترددها هم 

وجود دارد كه البته به معناي سفر رفتن نيست.«
رئيسي با اشاره به برنامه زمان بندي بر اساس تعداد 
واكسني كه به كشور خواهد رسيد، تأكيد كرد:»بر 
اساس برنامه سند از قبل از پايان سال واكسيناسيون 
آغاز خواهد ش��د و تمام تلاش��مان اين اس��ت كه 
واكسيناس��يون افراد فاز يك را قبل از سال جديد 
انجام دهيم كه تاحدود خيلي زيادي در كاهش مرگ 
و مير مؤثر است. پس از آن با بقيه واكسن هايي كه از 
طريق كوواكس به دستمان خواهد رسيد فاز دو را 

آغاز خواهيم كرد.«
به گفته سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا اگر قرار 
باشد 60 ميليون نفر واكسن دريافت كنند؛ يعني 
۱۲0 ميليون دوز واكسن احتياج خواهيم داشت 
و اگر ماهانه ۱0 ميليون دوز واكس��ن هم بتوانيم 
تزريق كنيم، يك س��ال طول مي كشد تا جامعه 
هدف واكس��ن دريافت كنند. البته به شرط آنكه 
واكسن ها به موقع به در دسترس وزارت بهداشت 

قرار گيرد. 
رئيسي درباره آخرين خبرها از واكسن ايراني كرونا 
گفت:» اين واكسن روي هفت نفر ديگر نيز تزريق 
ش��د. در فاز اول كارآزمايي باليني بيش��تر بحث 
ايمني واكسن مطرح است كه كميته عالي نظارت 
مستمر داش��ته و دارند و خوش��بختانه تاكنون 
عوارض خاصي مشاهده نشده اس��ت و اين روند 
تا تزريق واكسن به ۵6 نفر ادامه خواهد يافت. در 
اين ۵6 نفر هم به برخي واكسن نما تزريق مي شود 
تا قدرت مقايسه وجود داشته باشد. اگر مشكلي 
نباشد در بهار سال آينده واكسن ايراني به دست 
ما مي رسد. انستيتو رازي هم كار پره كلنيكال را 
انجام داده و به زودي كارآزمايي باليني انساني را 
آغاز خواهد كرد. كشور ما با كشور ديگري هم به 
توافق رسيده كه با انتقال تكنولوژي توليد واكسن 

را پيش ببرند.«

 رئيس هيئت مديران انجمن مراكز توانبخشي غير دولتي معلولان 
گفت: س��ازمان برنامه و بودجه و مجلس يارانه اين مراكز را در بودجه 

سال آينده به صورت ۱۲ماهه در نظر گيرند. 
  مدير عامل سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران از كلنگ زني 

اولين ايستگاه پردازش تميز  (MRF)  در  پايتخت خبر داد . 
 هواي تهران روز گذشته با شاخص ۱۵۲ واحد در وضعيت ناسالم براي 

گروه هاي حساس قرار داشت. 

احيا باز هم بماند براي سال بعد!
در حال�ي وع�ده احي�اي درياچ�ه ارومي�ه ب�ه س�ال آين�ده 
موك�ول ش�د ك�ه تاكن�ون 15ه�زار ميلي�ارد توم�ان ب�راي 
 طرح ه�اي انتق�ال آب ب�ه درياچ�ه ارومي�ه هزينه شده اس�ت. 
بعد از هفت  سال از آغاز احياي درياچه اروميه، رئيس جمهور در مراسم 
افتتاح سد كاني سيب در پيرانش��هر آذربايجان غربي اظهار اميدواري 
كرد با اتمام طرح هاي در دست اجرا، سال  آينده  جشن احياي درياچه 
اروميه را برگ��زار كنيم.   مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق س��تاد احياي 
درياچه اروميه با  اش��اره به نتيجه اقداماتي كه از سوي اين ستاد براي 
 احياي درياچه اروميه صورت گرفته است، به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: »حدود 4۳۲ اقدام در قالب ۵۳بس��ته پروژه در دستور كار ستاد 
احياي درياچه اروميه  قرار دارد كه  مهم تري��ن و بزرگ ترين آنها طرح 
انتقال آب سد كاني سيب  پيرانشهر در آذربايجان غربي به درياچه است 
كه  حدود 600ميليون مترمكعب آب را به درياچه انتقال مي  دهد. اين 

طرح كار بسيار بزرگي است كه در تاريخ كشور بي  نظير است. «  
مجري ستاد احياي درياچه هم از عملكرد وزارتخانه هاي نيرو و جهاد 
كشاورزي در هموار كردن مس��ير احياي  درياچه  اروميه قدرداني كرد 
و افزود: »وزارت جهاد كش��اورزي با اجراي طرح هاي مختلفي، چون 
سامانه  آبياري  نوين، اجراي آبياري تحت فشار، انتقال آب با لوله، شبكه 
فرعي آبياري و زهكش��ي، طرح مديريت  جامع  زراعت صرفه جويي و 
توسعه باغ ها رويشي و گلخانه ها، جايگزيني باغ هاي پرآب بر با  گونه هاي 
 كم آب بر بي��ش از ۲۳۲ميليون مترمكعب آب به نف��ع درياچه اروميه 
صرفه جويي كرده است.« مسعود تجريش��ي افزود: »وزارت نيرو هم با 
احداث و تكميل ۱9تصفيه خانه حوضه آبريز درياچه اروميه،  لايروبي 
 رودخانه هاي حوضه آبريز و اجراي طرح اتصال زرينه رود به سيمينه رود، 
جلوگيري از برداش��ت  غيرمجاز از منابع آب س��طحي و حفر چاه هاي 

غيرمجاز، ورود آب به درياچه اروميه را تسهيل  كرده  است.«
در همين راستا رئيس دفتر س��تاد احياي درياچه اروميه با بيان اينكه 
 تاكنون بيش از ۱۵هزار ميليارد تومان فقط براي  طرح هاي انتقال آب به 
اين درياچه هزينه شده است،  گفت: »با بهره برداري كامل از طرح هاي 
انتقال  آب، سالانه نزديك به يك ميليارد و ۱۲0ميليون  مترمكعب آب 

وارد پيكره درياچه اروميه خواهد شد.«
فرهاد سرخوش افزود: »س��الانه بيش از 640ميليون مترمكعب آب از 
جنوب آذربايجان غربي و از طريق كانال  انتقال  كاني سيب، ۳0۲ميليون 
مترمكعب از تمامي تصفيه خانه هاي فاضلاب اس��تان هاي آذربايجان 
شرقي  و  غربي و ۱۸0ميليون مترمكعب نيز از سد سيلوه پيرانشهر وارد 
پيكره درياچه اروميه خواهد ش��د. مجموعه طرح انتقال آب از جنوب 
آذربايجان غربي پس از سال ها اكنون در آستانه بهره برداري  است و اين 

طرح هم اكنون بيش از 9۵درصد پيشرفت فيزيكي داشته است.«
وي افزود: »مس��ير خط انتقال آب پس از تونل نيز ۸0  درصد  پيشرفت 
فيزيكي دارد. به همين دليل مسئولان محيط زيست، خط انتقال آب را 
تقريباً تمام شده مي دانند و قسمت خاكي  در حال آماده سازي و لايروبي 
است. اكنون قيمت روز پكيج انتقال آب از جنوب استان آذربايجان غربي 

به درياچه اروميه بيش از ۱۲هزار  ميليارد تومان عنوان شده است«. 
س��رخوش گفت: »عكس هاي ماهواره اي و بررسي هاي ميداني نشان 
مي دهد كه در سال هاي اخير سطح زير كش��ت در استان آذربايجان 

غربي ۲0 هزار هكتار افزايش يافته است«. 
پيش از اين عيسي كلانتري همراهي نكردن مديران محلي و بي توجهي 
به مصوبه سال 9۳ هيئت دولت مبني بر توس��عه نيافتن فعاليت هاي 
كشاورزي در حوضه آبريز درياچه را از علت هاي تأخير در احياي اين 

درياچه عنوان كرده بود. 

حسین سروقامت

بلك واتر و فايزر
 هر دو ساخت امريكا !

فايزر يك ش��ركت دارويي است كه مرتكب 
بزرگ ترين تخل��ف و فري��ب دارويي تاريخ 
امريكا تا س��ال ۲0۱۲ شده اس��ت و سپس 
به مبلغ ۲/۳ ميليارد دلار ب��راي اين تخلف 
جريمه شده است. پس از آن در سال ۲0۱۲ 
شركت دارويي ديگري اين ركورد را شكست 
و ۳ ميليارد دلار جريمه شد. اين آمار منتشر 
شده در سايت دپارتمان عدالت ايالات متحده 
)Department of Justice(اس��ت كه ارگاني دولتي در امريكا به شمار 

مي رود و با بودجه اين كشور اداره مي شود. 
اين جريمه هنگفت با عنوان مجرمانه »عملي جنايي« براي اين شركت 
در نظر گرفته شد؛ چراكه آنها تبليغاتي غير قانوني و دروغين انجام دادند. 
شگفت آور آنكه پس از به كار بردن عنوان Crime در محكوميت، دادگاه 
شركت را به عنوان  felony  به معناي جنايتكار مي شناسد! جنايتكاري 
كه در مواد غذايي و آرايشي و داروها تقلب و مردم را گمراه كرده است. اين 
محكوميت به خاطر نقض قوانين FDA رخ داده اس��ت، شركتي دولتي با 
هدف تأمين امنيت و سلامت مواد غذايي و دارويي ايالات متحده. شركت 
فايزر پس از محكوميت ملزم به پرداخت criminal fine مي گردد؛ يعني 
جريمه جنايي، جريمه اي به خاطر يك جنايت، بالاترين ميزان جريمه در 
تاريخ ايالات متحده تا س��ال ۲0۱۲! شركت فايزر همچنين در تاريخچه 
سياه خود قالب كردن چندين داروي ديگر قبل از آنكه تأييديه هاي لازم را 
بگيرد دارد؛ از جمله داروي بكستر، جيودون، زيوكس و تعدادي ديگر. دولت 
و اف بي آي و سيستم قضايي امريكا به شدت به شركت فايزر بي اعتماد و 
بدبين هستند. از آنجا كه ميزان مرگ و مير در اين كشور به شدت بالاست، 
امريكا چاره اي ندارد جز آنكه به ادعاي توليد واكسن اين شركت اطمينان 
كند. راه حل قطعاً افزايش مرگ و مير با واكسني كه دزدترين و متقلب ترين 
ش��ركت دارويي تاريخ امريكا تهيه كرده باش��د، نخواهد بود، بلكه بايد به 

جوامعي كه قبله آنها امريكا هست، متوسل شوند. 
در فضاي مجازي و حقيقي، صاحب تريبون هايي كه جز امريكا آرزويي در 
دل ندارند هم مي شوند فرماندهان جنگ نرم براي خريد واكسن. بنابراين 
تعجب ندارد اگر ببينيم حتي مريم رجوي ك��ه روزي در عمليات مرصاد 
نوجوان ايراني را زنده به گور مي كرد و مس��ئول ترور دهها هزار ش��هيد 
در ايران اس��ت، دعوت به پيوس��تن به كمپين خريد واكسن فايزر بكند! 
امريكايي ها در راستاي تحقق پروتكل هاي زعماي صهيون كه همانا كاهش 
جمعيت غير يهود است، حركت مي كنند، نه در جهت رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي و انساني. آنها هرچه بتوانند با شعار تنظيم خانواده و »دوتا بچه 
كافيه«، با روش هاي مختلف مستقيم و غير مستقيم عقيم  سازي، با جنگ 
و بمب گذاري و خلاصه به هر ش��كل ممكن به دنبال مأموريت خود براي 
از بين مردن مردم جهان و خصوصاً مس��لمانان و باز هم به شكل ويژه تر 
مسلمانان ايراني هس��تند. مضاف بر همه اينها، نبايد از خود بپرسيم چرا 
اين تروريست هاي امريكايي كه تا به امروز با تحريم هايشان از ارسال همه 
نوع دارويي به ايران جلوگيري كرده اند تا فلج شويم، به يكباره شاگرد اولي 
خود را در تلفات كرونا رها نموده و دلواپسِ مرگ و مير در ايران مي شوند و 

مي خواهند اجازه دهند واكسن امريكايي در اختيار ما قرار گيرد؟ 
عادت كرده ايم اگر كسي شمشير رو در رو بكشد و كسي را به قتل برساند، 
با وي پدركشتگي داشته باشيم و تا انتقام نگيريم، آرام نشويم، اما اگر مثلًا 
يك طبيبي خداي نكرده دچار كوتاهي اي بشود و مريض زير عمل بميرد، 
معمولا آن طبيب در بين مردم به نام قاتل شناخته نخواهد شد، كسي هم 
هيچ گاه وي را به قتل نخواهد رساند. بايد مراقب باشيم كه اگر فايزر پشت 
پرده علم مخفي شده باشد، حس��اب كارِ آن را خيلي با بلك واتر متفاوت 
ندانيم؛ چراكه :  چو علم آموختي از حرص آن گه ترس  كاندر شب / چو دزدي 

با چراغ آيد گزيده تر برد كالا
* عضو هيئت علمي دانشگاه

گوشي اش شكسته بود، اما آن را عوض نمي كرد!
هزينه خريد گوشي را نداش�ت؟ ميلياردر بود و ثروتش از پارو 

بالا مي رفت، اما. . . 
هرگز نام »ساديو مانه« ستاره سنگالي ليورپول را شنيده ايد؟!

كسي كه مسير پرتاطم زندگي در جنگل هاي آفريقا تا حضور 
در ليورپول را با اراده اي پولادين پيمود. 

دس�ت و پنجه نرم ك�ردن با فاكت در روس�تاي فقيرنش�ين 
كاظمانس س�نگال كجا، رؤياپردازي در كنار لك لك هاي بندر 

جذاب ليورپول كجا!
. . . ولذا مي فهميد پول چيست و كجا بايد هزينه شود!

وقتي خبرنگار از او پرسيد، چرا گوش�ي شكسته ات را عوض 
نمي كني، گفت كش�ور فقيري دارم. ترجي�ح مي دهم به جاي 
خريد اجن�اس لوكس براي خودم، در كش�ورم بيمارس�تان و 

مدرسه بسازم!
دوستان! مي دانيد تفاوت عقاب با ساير پرندگان چيست؟ عقاب 
از فراسوي آس�مان چيزهايي را مي بيند كه پرندگان ديگر از 

ديدن آنها عاجزند!
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مشاركت بيش از 2 ميليون و 500 هزار نفر
در پويش بين المللي نسل سليماني

نوجوانان و جوانان ايران اس�امي و كشورهاي منطقه با مشاركت 
ميليوني در پويش بين المللي نس�ل س�ليماني و امض�اي طومار 
الكترونيكي نامه اي به فرماندهان جبهه مقاومت، هم عهدي خود 
را با سرداران رشيد اسام شهيدان سپهبد حاج قاسم سليماني و 
ابومهدي المهندس اعام و بر ادامه راه اين شهيدان تأكيد كردند. 
به گزارش روابط عمومي سازمان بسيج دانش آموزي شركت كنندگان 
در پويش بين المللي نسل سليماني با ارسال پيام هاي تصويري، خواستار 
انتقام س��خت از عاملان و مسببان شهادت س��رداران مقاومت شدند. 
امضا كنندگان طومار تأكيد كردند كه اخراج نيروهاي تروريست امريكا 
از منطقه و نابودي رژيم كودك كش صهيونيستي، اصلي ترين خواسته 
آنان از فرماندهان جبهه مقاومت است و آمادگي خود را جهت هرگونه 
همراهي با نيروهاي مقاومت براي انتقام از قاتلان سپهبد شهيد حاج 

قاسم سليماني اعلام نمودند. 
بيش از ۲ ميلي��ون و ۵00 هزار نفر در اين پويش ش��ركت كردند. ۷0 
درصد شركت كنندگان نوجوانان بين ۱0 الي ۱۷ سال هستند. در ديگر 
مراحل اين پويش همچون چالش خط و نش��ان بي��ش از ۵هزار اثر به 

دبيرخانه پويش بين المللي نسل سليماني ارسال گرديده است. 
علاوه بر اين، محبوب ترين جمله سپهبد شهيد حاج قاسم سليماني نيز 
در اين پويش توسط شركت كنندگان جمله » ما ملت شهادتيم؛ ما ملت 

امام حسينيم« انتخاب گرديد. 
گفتني است اين پويش توسط (جبهه تربيتي كودك و نوجوان انقلاب 
اسلامي) از ۲9 آذر تا ۱۸ دي ماه ۱۳99 با مشاركت بسيج دانش آموزي 
و بيش از ۱0 مؤسسه و سازمان فعال در حوزه دانش آموزي راه اندازي 

گرديد. 

پوري حسيني در آخرين جلسه دادگاه:

در هيچ مزايده اي شركت نكردم
 هيچ اتهامي را قبول ندارم!

آخرين جلس�ه رس�يدگي ب�ه اتهام�ات پوري حس�يني، رئيس 
در  گذش�ته  روز  خصوصي س�ازي  س�ازمان  پيش�ين 
ش�د.  برگ�زار  ته�ران  ي�ك  كيف�ري  دادگاه  اول  ش�عبه 
در ابتداي جلسه قاضي از علي اش��رف عبدالله پوري حسيني خواست 
تا براي اخذ آخرين دفاع در جايگاه قرار گيرد.  س��پس قاضي اتهامات 
پوري حسيني، از جمله اخلال در نظام اقتصادي و توليدي كشور به طور 
عمده از طريق عدم رعايت تشريفات قانوني را در واگذاري شركت هاي 

دولتي به بخش خصوصي به وي تفهيم كرد. 
پوري حسيني هم با قرار گرفتن در جايگاه در مقام آخرين دفاع اظهار 
داشت: »صرف نظر از اينكه مواردي نظير اهمال يا تضييع يا عدم رعايت 
تشريفات قانوني در فرايند واگذاري ها صحت دارد يا خير، بايد بگويم كه 
در اين فرايند هاي انجام شده هيچ فعلي برخاسته از دستور يا اقدام من 

وجود ندارد؛ بنابراين هيچ يك از اتهامات را قبول ندارم.«
رئي��س پيش��ين س��ازمان خصوصي س��ازي افزود: »دولت ش��ركت 
ماشين س��ازي را به جاي بدهي خود به صندوق فولاد، به اين صندوق 
واگذار كرد و س��ازمان خصوصي س��ازي نيز به عنوان وكيل صندوق، 

شركت ماشين سازي را به قربانعلي فرخزاد واگذار كرد. «
اين متهم در ادامه توضيحاتي پيرامون فرايند واگذاري شركت حمل و نقل 
خليج فارس ارائه كرد.  وي در خصوص فرايند واگذاري شركت ايريتك 
هم گفت: »طبق تبصره ۳ م��اده ۲4 قانون اصل 44 مديران ش��ركت ها 
نمي توانند خريدار س��هام به مزايده گذاشته آنها باش��ند؛ برداشت ما در 
سازمان خصوصي س��ازي اين بود كه اين مديران مي توانند در قالب يك 
شركت ديگر سهام شركتي را كه در زمره مديران آن هستند، خريداري 
كنند. « پوري حسيني بيان داشت: » من در مدت تصدي رياست سازمان 
خصوصي سازي هيچ دستور و تصميم فردي را صادر و اتخاذ نكردم و تمام 
اقداماتم ناظر بر مصوبات هيئت واگذاري و در برخي موارد، هيئت وزيران 
بود.« اين متهم گفت: »از سال 9۲ تا سال 9۸ كه رياست خصوصي سازي 
را بر عهده داشتم هيچ اختياري از هيئت واگذاري به من براي واگذاري 
شركت ها تفويض نش��ده بود و من تنها دبير هيئت واگذاري بودم.« وي 
تصريح كرد: »من غير از جلسات واگذاري پرسپوليس و استقلال كه داراي 
برخي حساسيت ها بود، در هيچ جلسه مزايده اي شركت نكردم و جلسات 

مزايده را همكارانم برگزار مي كردند.«
پس از پايان دفاعيات پوري حس��يني، قاضي ختم جلسه رسيدگي به 

پرونده اين متهم را اعلام كرد. 

محمدرضا ابراهیمي*

ابراهیم مشیريان

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک


